

香港鐵路博物館 40 周年特備節目

「鐵路 x 建築：細說舊大埔墟火車站」講座

講者將結合歷史文獻、建築分析和口述歷史，介紹大埔墟火車站的建築美學、車站功能及其對新界鄉郊發展的意義。

日期：18.10.2025（六）

時間：14:00 – 16:00

地點：313 號歷史車卡（活動開始前 15 分鐘開放入場）

名額：60（先到先得，額滿即止）

講者：張家榮先生（文物保育師）

十八有藝 — 社區演藝計劃：《擊響大埔》敲擊樂創藝計劃 — 社區音樂會

社區節目辦事處將安排富演出經驗的敲擊樂手，介紹及演奏多首敲擊樂曲目，為觀眾帶來別具創意的敲擊樂表演。

日期：8.11.2025（六）

時間：16:00 – 17:00

地點：車站大樓對開空間

香港鐵路博物館同樂日 2025

日期：23.11.2025（日）

（1）香港鐵路博物館遊蹤

參加者可領取遊戲紙，然後依據提示到館內各處尋找答案，完成後可獲紀念品。

時間：10:00 – 17:00

領取遊戲紙及紀念品：入口接待處

（2）鐵路襟章 DIY

參加者可親手製作獨一無二的鐵路紀念襟章。

時間：10:00 – 17:00

地點：車站大樓對開空間

（3）40 載鐵路印記

參加者可領取明信片，逐一集印，共慶四十周年！

時間：10:00 – 17:00

地點：車站大樓及博物館辦事處

（4）「鐵路的科學」講座及示範

講者將以生動有趣的實驗示範，介紹鐵路動力的發展歷史、不同類型車種的運作原理，以及鐵路運輸的冷知識。

時間：14:00 – 16:00

地點：313 號歷史車卡（活動開始前 15 分鐘開放入場）

名額：60（先到先得，額滿即止）

講者：湯兆昇博士（香港中文大學物理系高級講師）

（5）十八有藝 — 社區演藝計劃：《擊響大埔》敲擊樂創藝計劃 — 社區音樂會

時間：16:00 – 17:00

地點：車站大樓對開空間

周末親子工作坊

透過遊戲、故事分享及親子任務，讓家長及小朋友（6 至 10 歲）以輕鬆有趣的方式認識香港鐵路的發展歷史。

日期：29.11.2025 / 13.12.2025（六）

時間：14:30 – 15:30 / 16:00 – 17:00

地點：313 號歷史車卡（活動開始前 15 分鐘開放入場）

名額：每節 40（20 對親子，先到先得，額滿即止）

香港鐵路博物館 40 周年紀念日

日期：20.12.2025（六）

（1）幼獅獻瑞賀館慶

大埔官立小學國術醒獅隊會到館進行醒獅及採青表演，以賀館慶及發揚中國傳統舞獅文化。

時間：14:00 – 14:30

地點：車站大樓對開空間

（2）妙韻歌聲同賀壽

香港青年協會安排兩位年輕音樂人梁爽及何潔滢演唱多首不同年代的粵語歌曲，讓參觀者享受一個悠揚樂韻的下午。

時間：15:00 – 17:00

地點：車站大樓對開空間

「鐵路 x 文學：記憶像路軌一樣長」講座

日期：27.12.2025（六）

時間：14:00 – 16:00

地點：313 號歷史車卡（活動開始前 15 分鐘開放入場）

名額：60（先到先得，額滿即止）

講者：葉倬瑋博士（香港教育大學文學及文化學系副教授）

除特別註明外，所有節目均以粵語進行，費用全免。節目內容不代表博物館立場。節目如有

更改或取消，恕不另行通知。查詢請致電 2653 3455。

香港鐵路博物館

香港大埔大埔墟崇德街 13 號

Special Programmes for 40th Anniversary Celebration of Hong Kong Railway Museum

Talk on “Railway x Architecture: All About Old Tai Po Market Railway Station”

Combining historical records, architectural analysis and oral history, the speaker will highlight the architectural aesthetics of the Tai Po Market Railway Station, its functionality as a train station and its role in the development of rural areas in the New Territories.

Date: 18.10.2025 (Sat)

Time: 14:00 – 16:00

Venue: Historical Coach No. 313 (To be admitted 15 minutes before the programme commences)

Quota: 60 (First come, first served)

Speaker: Mr Fredo Cheung (Heritage Conservation Specialist)

“18dART – Community Arts Scheme”: “Taipo Rhythm Pulse” Creative Percussive Arts Project – Community Concert

The concert will feature seasoned stage performers of percussion music arranged by the Community Programmes Office, presenting percussion art and playing several iconic pieces, providing an opportunity for the audience to enjoy truly creative percussion performances.

Date: 8.11.2025 (Sat)

Time: 16:00 – 17:00

Venue: Open area opposite Station Building

Hong Kong Railway Museum Fun Day 2025

Date: 23.11.2025 (Sun)

(1) Treasure Hunt at Hong Kong Railway Museum

Participants will receive game sheets and follow the instructions to look for the answers in various parts of the Museum. Upon completion, they can get a souvenir.

Time: 10:00 – 17:00

Collection of game sheet and souvenir: Reception at entrance

(2) DIY Railway Badge

Participants will make their own personal railway badges as souvenirs.

Time: 10:00 – 17:00

Venue: Open area opposite Station Building

(3) 40 Years of Railway Memories

Participants can collect postcard and gather stamps to celebrate the 40th anniversary together!

Time: 10:00 – 17:00

Venue: Station Building & Museum Office

(4) Talk and Demonstration on “Railway Science”

The speaker will conduct experimental demonstrations to show how railway motive power evolved over the years, the operating principles of different types of locomotives, and some little-known facts about railway transport.

Time: 14:00 – 16:00

Venue: Historical Coach No. 313 (To be admitted 15 minutes before the programme commences)

Quota: 60 (First come, first served)

Speaker: Dr Tong Shiu Sing (Senior Lecturer, Department of Physics, The Chinese University of Hong Kong)

(5) “18dART – Community Arts Scheme”: “Taipo Rhythm Pulse” Creative Percussive Arts Project – Community Concert

Time: 16:00 – 17:00

Venue: Open area opposite Station Building

Family Weekend Workshop

The workshop will feature games, story-telling and parent-child missions, allowing parents and children (aged 6-10) to learn about the historical development of railway transport in Hong Kong with fun.

Date: 29.11.2025 / 13.12.2025 (Sat)

Time: 14:30 – 15:30 / 16:00 – 17:00

Venue: Historical Coach No. 313 (To be admitted 15 minutes before the programme commences)

Quota: 40 per session (20 pairs of child and parent, first come, first served)

Hong Kong Railway Museum 40th Anniversary Day

Date: 20.12.2025 (Sat)

(1) Lion Cubs Bring Blessings on the Museum Anniversary

The Tai Po Government Primary School Chinese Martial Arts and Lion Dance Team will perform a lion dance and the *cai qing* ritual to celebrate the 40th anniversary of the Museum and promote the traditional Chinese art of the lion dance.

Time: 14:00 – 14:30

Venue: Open area opposite Station Building

(2) Cantopop Jamboree for the Museum Anniversary

To mark this happy occasion, two young singers Song Leung and Kyra Ho from the Hong Kong

Federation of Youth Groups will perform classic Cantopop from various eras. This afternoon programme promises to be a musical trip down memory lane.

Time: 15:00 – 17:00

Venue: Open area opposite Station Building

Talk on “Railway x Literature: Memories Along the Tracks”

The speaker will explore the evolving landscape of the Tai Po area through literary works, rekindling faded yet unforgotten memories of the railway.

Date: 27.12.2025 (Sat)

Time: 14:00 – 16:00

Venue: Historical Coach No. 313 (To be admitted 15 minutes before the programme commences)

Quota: 60 (First come, first served)

Speaker: Dr Yip Cheuk Wai (Associate Professor, Department of Literature and Cultural Studies, The Education University of Hong Kong)

Unless otherwise stated, all programmes are conducted in Cantonese and free of charge. The Museum makes no representations on the content of the programmes. Programmes are subject to change and cancellation without prior notice. For enquiries, please call 2653 3455.

Hong Kong Railway Museum

13 Shung Tak Street, Tai Po Market, Tai Po, Hong Kong